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Svahy 
táhnou

Cestovní kanceláře 
letos prodaly 

o 15 procent více 
lyžařských zájezdů 

než loni.

byznys / str. 6
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 CZK/EUR •  25,820 / +0,005 Kč   CZK/USD •  23,458 / –0,047 Kč   PX •  1020,39 /  +0,09 %   BITCOIN •  8280,00 $ / –0,48 %   ZLATO •  1487,00 $ / –0,27 %

Jedno vítězství rozumu / str. 12

Soud zrušil zdanění  
finančních náhrad pro církve
události / str. 2

Do kosmu s Bransonem 
poletí i Češi
byznys / str. 8

Eurohold má zájem  
o byznys ČEZ v Rumunsku
trhy / str. 10

PRÁVĚ V PRODEJI

Neprojedou

Česku dle ministerstva obrany chybí dostatečná kapacita 
dopravní infrastruktury pro rychlé přesuny vojáků 

a techniky v krizových situacích. Problémem jsou 
nedokončené páteřní komunikace, přetížená 

D1 a mnohdy nevyhovující tunely a mosty. 
Stát v tomto ohledu za poslední dekádu 

investoval necelých 300 miliard.    
téma / str. 4–5
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Politika v pohybu
Musíme zbrojit, žijeme v nebezpečném světě, 
konstatoval premiér Andrej Babiš. Hnutí ANO 
má přitom ministerstvo obrany v gesci už 
téměř šestý rok v řadě. Za tu dobu se podíl 
výdajů na obranu jen nesměle přehoupl přes 
jedno procento HDP, což je polovina našich 
aliančních závazků. A ani to se vždy nedařilo 
utrácet. Ale lepší prozřít pozdě než vůbec.

Jezdíme ekologicky, komentovalo minister-
stvo kultury pořízení tří nových škodovek 
na zemní plyn. Že by si nový šéf rezortu Lubo-
mír Zaorálek po zkušenosti s diplomacií a kul-
turou vytvářel ideové zázemí pro případný 
přestup na ministerstvo životního prostředí?

Ani všichni Piráti nejsou tím, čím se zdají být. 
Hon za transparentností dohnal šéfku jejich 
pražských zastupitelů Michaelu Krausovou. 
Do stranické databáze nezanesla schůzky 
s manažerem JCDecaux Tomášem Tanzerem – 
souzeným za korupci a z firmy provozující 
pražský mobiliář. Jakkoliv šlo zjevně o schůzky 
osobní, zaznamenané estébáckými metodami, 
stín už padl…

Graf dne

Číslo dne

131
lidí bylo zraněno 
při protestech 
v Katalánsku 
po rozsudku 
nad strůjci 
referenda 

o nezávislosti
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Suchánek a Josef Fiala. Suchánek 
si ve svém odlišném stanovisku 
vypomohl citáty z bible: „Kaž-
dému, což jste povinni, dávejte. 
Komu daň, tomu daň,“ napsal 
s tím, že uplatněním devatenác-
tiprocentní sazby daně z příjmů 
právnických osob by se nijak 
nemařil účel finančních náhrad, 
kterým je zmírnění následků 
některých majetkových a jiných 
křivd.

Komunisté považují rozhod-
nutí za nespravedlivé. „Zvážíme, 
zda se neobrátíme na evropské 
instituce,“ řekl šéf poslanců 
KSČM Pavel Kováčik. 

Jak loni informoval deník E15, 
šanci na úspěch by zřejmě mělo 
zdanění úroků z peněžních kom-

Církevní restituce 
stát nezdaní
Pavel OTTO

Snaha komunistů a SPD doda-
tečně zdanit finanční náhrady 
za majetek, kterým nebyl 
církvím vrácen v restitucích, 
narazila. Ústavní soud zrušil 
zákon podpořený menšinovou 
koalicí ANO a sociální demokra-
cie, kterou KSČM drží u moci. 
Dospěl k závěru, že cílem nebylo 
posílit příjmy státu, ale osekat 
peněžní kompenzace za nevyda-
né budovy a pozemky. Církvím 
a náboženským společnostem je 
přiznala norma z roku 2012. Ná-
sledně byly stvrzeny smlouvami, 
které s nimi uzavřela tehdejší 
vláda.

„Právní úprava byla proti-
ústavní. Porušovala první článek 
ústavy, kde se píše, že Česká re-
publika je demokratický právní 
stát,“ odůvodnil verdikt soudce 
zpravodaj Jaromír Jirsa. 

Připomněl, že v daňové oblasti 
může stát dělat cokoliv. „Důvo-
dem zdanění ale nebyla nějaká 
přírodní katastrofa, válka nebo 
hospodářská krize. Nešlo o čest-
ný úmysl primárně naplnit státní 
pokladnu, ale snížit restituční 
náhradu,“ dodal.

Z nyní čtrnáctičlenného 
pléna Ústavního soudu se proti 
rozsudku postavili Radovan 

penzací vypočítávaných z prů-
měrné roční míry inflace. Uvádí 
to jedna z právních analýz, které 
si nechal vypracovat sněmovní 
ústavně-právní výbor. Možný 
výnos by však nebyl asi 
380 milionů korun ročně, jak 
předpokládal zrušený zákon, 
inkaso by se pohybovalo ma-
ximálně v řádu nižších desítek 
milionů. „Zdanit jen úroky 
je samozřejmě také možné,“ 
připustil předseda komunistů 
Vojtěch Filip. 

Pravicová opozice rozhodnu-
tí soudu vítá. „Ústava zůstala 
ochráněna. Vám, milí kolegové, 
kteří jste se na pokusu o tuto 
komunistickou krádež podíleli, 
zůstala věčná ostuda,“ prohlásil 
v dolní komoře parlamentu 
šéf poslanců TOP 09 Miroslav 
Kalousek. Jako ministr financí 
v Nečasově vládě se na přípravě 
vyrovnání mezi státem a církve-
mi podílel.

Stát posílá církvím od roku 
2013 jako náhradu za nevydaný 
majetek necelé dvě miliardy 
korun ročně. Za 30 let, kdy se 
stanou ekonomicky zcela nezá-
vislé na státu, mají dostat celkem 
59 miliard. Vrácené nemovitosti, 
které si po roce 1948 přivlastnil 
komunistický režim, byly oceně-
ny na 75 miliard.
 Názory STR. 12

Právní úprava byla 
protiústavní. Porušovala 
první článek ústavy, 
kde se píše, že 
Česká republika je 
demokratický právní 
stát.

Zápisník  
Petra PEŠKA

ÚSPĚCH. Advokáti Jakub Kříž a Stanislav Balík, senátoři Zdeněk Papoušek (za KDU-ČSL), Zdeněk Hraba (STAN) 
a poslanec ODS Marek Benda při veřejném vyhlášení nálezu Ústavního soudu. Ten návrhu senátorů vyhověl.
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Armáda zřídí prapor 
dronů

Od začátku příštího roku 
zřídí česká armáda prapor 
bezpilotních prostředků. 
Postupně se jeho součástí sta-
nou i bojové drony, s jejichž 
pořízením armáda v příš-
tích letech počítá. Armáda 
nyní drony používá hlavně 
k průzkumu na zahraničních 
misích v Afghánistánu nebo 
v Mali.

Lékař Barták dostal 
osmiletý trest

Za plánování tří vražd a vydí-
rání soud v Liberci potrestal 
lékaře Jaroslava Bartáka 
osmi lety vězení. Celkem má 
ve vězení být 20 let. Už dříve 
Barták dostal dvanáctiletý 
trest za sexuální obtěžování 
asistentek. Verdikt není pra-

vomocný, Barták se na místě 
odvolal. Nyní mu hrozí další 
trest za pohrdání soudem.

Plaga se nedohodl se 
školskými odbory

Ministr školství Robert Plaga 
(ANO) a školské odbory zatím 
nenalezli kompromis na 
růstu platů učitelů pro příští 
rok. Odboráři dál počítají 
s případným vyhlášením 
jednodenní stávky. Vláda 
počítá s růstem sumy na 
platy učitelů o deset procent. 
Odbory žádají přímé deseti-
procentní navýšení základu 
výdělku a zbytek do odměn. 
 Názory STR. 12

Univerzita přestaví 
areál v Jinonicích 

Fakulta sociálních věd 
Univerzity Karlovy zahájila 
dostavbu a modernizaci kam-
pusu v pražských Jinonicích, 
která by měla být hotová 
do konce roku 2021. Projekt 
vyjde na zhruba 870 milionů 
korun, většinu fakulta uhradí 
z evropských peněz. /čtk/

Krátce

Předběžnou nabídku 
na dodání 210 bojo-
vých vozidel pěchoty 

doručily ministerstvu obrany 
jen tři ze čtyř oslovených 
firem. Německé konsorcium 
PSM, které chtělo armádě na-
bídnout obrněnce Puma, se 
rozhodlo padesátimiliardo-
vou soutěž opustit, oznámilo 
ministerstvo.

Termín pro podání 
nabídek vypršel v úterý 
odpoledne. O zakázku se 
budou ucházet BAE Systems 
s vozidlem CV90, General 
Dynamics European Land 
Systems (GDELS) nabídne 
obrněnce Ascod a Rhein-
metall Landsysteme vyšlou 
do soutěže stroj Lynx. PSM, 
společný podnik společností 

Krauss-Maffei Wegmann 
a Rheinmetall Landsysteme, 
se nepřihlásil.

„Ministerstvo zároveň ob-
drželo písemnou informaci 

od společnosti PSM Projekt 
System & Management, 
že se rozhodla z důvodu 
nutnosti značné a nákladné 
přestavby jejich zavedené-

ho vozidla Puma nepodat 
v rámci uvedené zakázky 
žádnou nabídku,“ uvedl 
mluvčí ministerstva obrany 
Jan Pejšek.

O Pumě se v minulosti 
hovořilo jako o favoritovi 
tendru. Stroj ale nesplňuje 
některé podmínky, které si 
vojsko stanovilo. Přestože 
podle loňské koncepce defi-
nující technické parametry 
požadovaných obrněnců, 
o níž již dříve informoval 
deník E15, armáda preferova-
la dálkově ovládané věže bez 
posádky, nyní trvá na věžích 
s obsluhou. A tuto podmínku 
vozidlo Puma nesplňuje, 
navíc nedokáže přepravit 
11 vojáků, jak také armáda 
požaduje. /čtk, bru/

Výrobce obrněnce Puma 
vycouval z armádní zakázky

BEZ POSÁDKY. Obrněnec Puma měl být favoritem soutěže. Je 
ale vybaven dálkově ovládanou věží, což armáda odmítá.
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Zákaz 
svátečního 
prodeje trvá 
Zákon zakazující prodej 
v obchodech o stanove-
ných svátcích bude i nadá-
le platit, rozhodla sněmov-
na, když odmítla návrh 
Senátu na úplné zrušení 
zákona o prodejní době. 

Sněmovna však stvrdila 
původní návrh poslanců 
ANO a ODS, který ze záka-
zu vyjímá velkoobchody. 
Předlohu nyní dostane 
k podpisu prezident Miloš 
Zeman.

Předkladatelé argumen-
tují hlavně tím, že uzavření 
velkoobchodů ohrožuje 
zásobování těch obchodů, 
které mohou mít o svátcích 
otevřeno. Poukazují napří-
klad na stravovací provozy, 
které potřebují z velkoob-
chodů čerstvé nebo rychle 
se kazící potraviny. /čtk/



Vojenskou krizi česká 
dopravní síť nezvládne

Přeprava většího 
počtu vojáků 
a techniky 
přes Česko, 
například při 
vypuknutí krize 

v Pobaltí, by nebyla možná. 
Přiznává to ministerstvo 
obrany. Důvodem jsou nedo-
končené páteřní komunika-
ce, přetížená D1 a mnohdy 
nevyhovující tunely a mosty. 
O nedostatcích svědčí mimo 
jiné i problémy s přesuny 
amerických konvojů v uply-
nulých měsících. 

Plynulost a efektivnost 
přesunů jednotek nyní řeší 
Evropská unie. Do zlepšení 
průjezdnosti, a tedy i obra-
nyschopnosti svého území 
chce do roku 2025 investovat 
desítky miliard eur.

Armáda potřebuje 
dálnice
  
„Jedním z hlavních problé-
mů Česka je infrastruktura, 
která neodpovídá technic-
kým parametrům vojen-
ských prostředků, jako jsou 
dostatečná výška silničních 
tunelů nebo nosnost mostů. 
Problémem je i různý roz-
chod či nedostatečná nos-
nost železnic,“ uvedla mluv-
čí armádního generálního 
štábu Magdalena Dvořáková. 
Pro přesuny a manévry 
vojsk plánuje rezort obrany 
využívat hlavně silniční síť. 
„Je nejflexibilnější a umož-
ňuje spojení s pohraničím 
i evropskými metropolemi,“ 
dodala. 

Hustota běžných silnic je 
71,4 km na sto kilometrů čtve-
rečních. Hustota dálnic je 
však pouze 6,5 km, a to na ti-
síc kilometrů čtverečních. 
„Ve vyspělých evropských 
zemích je to 14 až 55 kilome-
trů na tisíc kilometrů čtvereč-
ních,“ podotkla Dvořáková. 
V uspokojivém stavu jsou 
navíc jen dvě třetiny silnic 
a dálnic. 

4 | TÉMA PŘIPRAVENOST INFRASTRUKTURY ČESKA

Fo
to

 č
tk

 2
x

Jak se plánovalo 
za minulého 
režimu

• V době bipolárního rozdělení 
světa bylo tehdejší Českoslo-
vensko poměrně přesně připra-
veno na přesuny sovětských 
vojáků a techniky. Tehdy se 
počítalo hlavně se železnicí. 

• Podle Petra Luňáka z Ústavu 
mezinárodních vztahů měl re-
žim pro tyto účely 11 515 vagonů 
a dalších 1035 v záloze. 

• Největší zátěž měly nést že-
lezniční stanice Ostrava, Žilina 
a Mladá Boleslav. 

• Počítalo se i s mobilními mosty 
pro rychlé překonání řek a s vy-
dáním 109 088 tun automobilo-
vého benzinu, nafty, leteckého 
paliva a olejů.

• Pro zdravotnické zabezpečení 
Sovětské armády měly nemoc-
nice v ČSSR 17 tisíc lůžek. 

• V posádce Havlíčkův Brod se 
předpokládalo soustředit 40 lit-
rů krve denně.

Kremlík čeká  
na peníze z EU 

Z otevřených dat vyplývá, že 
obrana vynakládá na takzva-
nou operační přípravu území 
pouhé jednotky milionů 
korun. Dostatečné nejsou ani 
investice rezortu dopravy, 
byť jde o desítky miliard. 
Pomoci by mohly prostředky 
z EU.

„Evropská komise má 
letos určit transevropské 
dopravní sítě vhodné pro 
vojenskou přepravu včetně 
nezbytné modernizace 
stávající infrastruktury,“ 
řekl bezpečnostní analytik 
František Šulc. I když se 
podle něj kvalita dopravní 
sítě v Česku nebo i Polsku 
zlepšuje, stále je nevyho-
vující.

11,5
tisíce vagonů měl 
československý 

režim vyhrazeno 
na přepravu armád.

PŘÍKLAD. Snímek z letošního léta, 
kdy přes Česko projížděl konvoj 
amerických vojáků. Ten na D1 
nakonec strávil o několik dní 
déle, než plánoval.



Vojenskou krizi česká 
dopravní síť nezvládne

Cílem komise je vytyčit pri-
oritní projekty včetně odha-
du nezbytných investic. Kvůli 
zjednodušení administrativy 
se mají změnit i pravidla pro 
uplatňování DPH například 
na potraviny nebo ubytování 
pro spojenecké jednotky 
přesunující se přes území 
hostitelského státu. 

Úřad Vladimíra Kremlíka 
(ANO) potvrdil, že chystá 
zajištění spolufinancování 
konkrétních projektů v rámci 
CEF neboli Nástroje pro 

propojování Evropy. 
V letech 2014 až 
2020 je v něm aloko-
váno přes 24 miliard 
eur, prostředky pro 
další období se teprve 
vyčlení.

Kolik z toho při-
padne na Česko, však 
mluvčí ministerstva 
Lenka Rezková nesdě-

lila. „Dopravní infrastruk-
tura má charakter duálního 
využití jak pro civilní, tak 
i vojenské účely a nelze proto 
poskytnout výši investičních 
výdajů na zajišťování obra-
ny,“ konstatovala.

Střední Evropa se 
odzbrojila

Jak uvedl Bohuslav Pernica 
z Univerzity Pardubice, 

nové členské země NATO 
investice do operační 
přípravy území podceňují. 
„Prošli jsme obrovskou 
demilitarizací. I když je 
česká armáda desetkrát 
menší než dřívější ČSLA, 
infrastrukturu je třeba 
budovat a udržovat pro 
přesuny vojsk, která se svou 
velikostí mohou podobat 
armádám z dob studené 
války,“ dodal s tím, že 

Rusko operační přípravu 
svého území nepodceňuje. 
„Svoji schopnost rychlé-
ho a masivního přesunu 
západním zemím pravi-
delně demonstruje během 
velkých cvičení,“ připomněl 
Pernica.

Problematikou se zabývá 
i výbor pro obranu Posla-
necké sněmovny. „Hlavně 
silniční infrastruktura je 
nedostatečná, jak dokládají 
potíže s přesuny americ-
kých konvojů,“ řekla šéfka 
výboru Jana Černochová 
(ODS). 

Chybí i příprava 
železnic

Ministerstva obrany a dopra-
vy nyní jednají o tom, aby se 
na dálnicích budovalo více 
odstavných pruhů. Zahra-
niční vojáci by tak měli kde 

zaparkovat a také přenoco-
vat, případně by tam přes 
den zajeli, aby nenarušovali 
civilní provoz.

Mnohem lépe jsou na tom 
železnice. V EU drží Česko 
primát v hustotě železniční 
sítě, která činí 122 kilometrů 
na tisíc kilometrů čtvereč-
ních, celkem ji tedy tvoří 
9434 kilometrů.

„I tato alternativa ale musí 
mít technickou přípravu, 
protože jen samotné naložení 
jednotek na vlak vyžaduje 
nějaký čas a techniku. Takže 
i v těchto intencích musejí 
armáda a rezort dopravy 
přemýšlet,“ poznamenala 
Černochová.
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Téma 
připravil 
Pavel  
OTTO

Největšími slabinami jsou 
nedostatečná výška silničních 
tunelů nebo nízká nosnost mostů 
a železnic.

Celkové investiční výdaje do dopravní infrastruktury (běžné ceny, mil. Kč)

2010

2014

2015

2016

2017

2018

993,3

31 784,5

24 156,6

1 759,0

18 423,7

22 958,3

1 683,0

14 890,8

25 910,9

3 208,6

19 003,3

26 791,3

990,5

12 787,3

16 631,7

2 058,6

14 244,9

43 494,0

57 501,8

43 467,7

42 796,2

49 297,1

30 962,5

61 490,3

* Údaje za silniční 
infrastrukturu zahrnují 

výdaje na dálnice 
a silnice I., II. a III. třídy 

Pramen MD, ČSÚ, SFDI, SŽDC, KÚ

  Celkem

  Železniční infrastruktura

  Silniční infrastruktura*

  Letecká infrastruktura
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Jiří LIEBREICH

Vidina zimy aktivně stráve-
né na horách v zahraničí je 
v tomto období největším 
zdrojem příjmů cestovních 
kanceláří. Nejvíce zimních 
zájezdů prodávají právě 
v září a říjnu. Hlásí přitom 
zhruba patnáctiprocentní 
meziroční nárůst počtu zá-
jezdů. Své klienty nejčastěji 
vypravují na týdenní cesty 
do Itálie a na kratší dovolené 
do Rakouska.

Místo jednoho zájezdu 
raději více kratších 

Zkracování zimních dovole-
ných patří ostatně k tren-
dům posledních let. „Vyrost-
la generace aktivních lidí, 
kteří místo jednoho delšího 
lyžařského zájezdu dávají 
přednost kratším, obvykle 
čtyřdenním zájezdům, kte-
rých však za zimu absolvují 
více,“ vysvětluje místopřed-
seda Asociace cestovních 
kanceláří Jan Papež.

Poptávka po zájezdech 
roste navzdory zdražování 

Zimní dovolené podražily, 
ale lyžaře táhnou dál

v lyžařských střediscích. 
„Všichni musejí počítat s tím, 
že se náklady na lyžování 
zvyšují. Tempo růstu cen 
napříč středisky se pohybuje 
na úrovni pěti až sedmi pro-
cent,“ doplňuje Papež.

Rychlý růst prodejů potvr-
dily deníku E15 největší tu-
zemské cestovky. „Meziroční 
nárůst zatím činí patnáct 
procent. Velká část zájezdů 
a hotelů je vyprodaná,“ uvá-
dí mluvčí agentury Invia An-

drea Řezníčková. „Ještě loni 
se zájem dělil rovným dílem 
na Rakousko a Itálii. Letos 
značně převažuje Itálie, 
kde jsou příznivější ceny,“ 
doplňuje s tím, že průměrná 
cena za zprostředkování 

týdenního ubytování v Itálii 
činí devět tisíc korun a ob-
vykle čtyřdenního ubytová-
ní v Rakousku zhruba šest 
tisíc korun.

Přitažlivé termíny 
jarních prázdnin

U cestovní kanceláře Fischer 
překročil počet dosud získa-
ných klientů osmdesátitisíco-
vou hranici. „Meziročně to je 
o desetinu více. Jednodenní 
až čtyřdenní pobyty v Ra-
kousku vykazují třetinový 
nárůst prodejů. Týdenních 
dovolených v Itálii se zatím 
prodalo o čtvrtinu více,“ 
popisuje mluvčí Fischeru 
Jan Bezděk s tím, že největší 
zájem je o únorové a březno-
vé termíny, kdy vrcholí jarní 
prázdniny.

Cestovní kanceláři Exim 
Tours rostou prodeje dva-
cetiprocentním tempem. 
„Sezona je specifická vyšší 
poptávkou klientů po kva-
litnějších hotelech s kom-
pletním servisem včetně 
například wellness služeb,“ 
konstatuje mluvčí cestovní 
kanceláře Petr Kostka.

ROSTOUCÍ NÁKLADY. Radovánky spojené se zimními dovolenými v zahraničí podražují pěti až 
sedmiprocentním tempem.
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Škoda plánuje prodej 
tisíců aut na elektřinu

Nejméně 3200 vozů na elek-
trický pohon hodlá v příštím 
roce prodat v Česku auto-
mobilka Škoda Auto. Z toho 
má být 2500 elektromobilů 
Citigo iV a sedm set superbů 
v provedení plug-in hybrid. 
V zemi zatím jezdí přes dva 
tisíce elektromobilů.

Dům Na Příkopě stál 
více než půl miliardy

Investiční skupina Mint 
Investments koupila 
budovu v pražské ulici Na 
Příkopě, ve které má pro-
dejnu například obuvnická 

firma Deichmann. Budovu 
prodala společnost Alwane-
la, hodnota transakce činí 
zhruba 650 milionů korun.

Řetězec Benu může 
převzít Fajn lékárny

Druhý největší lékárenský 
řetězec v Česku, firma 
Benu, smí koupit společnost 
Different Pharma provozují-
cí jedenáct poboček značky 
Fajn lékárna. Jejich spojení 
povolil Úřad pro ochranu 
hospodářské soutěže. Spoje-
ní firem podle něj hospo-
dářskou soutěž výrazně 
nenaruší. Benu provozuje 
více než dvě stovky lékáren. 
/čtk/

Krátce

Americký kolos Advent 
International prodal 
strojírenskou firmu 

TES Vsetín. Jejím novým 
majitelem se stala investiční 
skupina ARX Equity Part-
ners. Hodnota transakce se 
podle informací z trhu pohy-
buje ve středních stovkách 
milionů korun. Skupina ARX 
akvizici uskutečnila ze svého 
čtvrtého fondu soukromého 
kapitálu.

Advent International se 
snažil prodat TES Vsetín již 
několik let, ale uspěl až nyní. 

Investiční skupina ve firmě 
působila od roku 2011. Spo-
lečnosti se však v minulosti 
příliš nedařilo, když v roce 
2017 prodělala podle výroční 
zprávy 174 milionů korun, 
a o rok dříve dokonce 268 mi- 
lionů korun. 

Vsetínské strojíreny vyrá-
bějí zakázkové elektromo-
tory, generátory, díly strojů 
a systémy a také dodávají ře-
šení pro průmyslové automa-
tizace. Právě automatizace je 
nyní pro investory na celém 
světě přitažlivý obor. 

„Velmi vysoko hodnotí-
me schopnosti společnosti 
TES Vsetín dodávat kvalitní 
výrobky a komplexní řešení 
významným mezinárodním 
zákazníkům,“ komentoval 
investici Michal Aron, part-
ner společnosti ARX. V rámci 
transakce se ARX dohodla 
na spolupráci se současným 
manažerským týmem firmy, 
který se bude podílet na dal-
ším rozvoji společnosti.

 více E15.cz

Vladan GALLISTL

Strojírny TES Vsetín  
koupila ARX Equity Partners

https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/skupina-arx-koupila-vyrobce-elektromotoru-tes-vsetin-cena-jde-do-stamilionu-1363267


Přijďte ukázat, co umíte! 

Vytváříte originální věci a rádi byste je prodávali? 
Jste začínající firma, maminka na mateřské?

ZAREGISTRUJTE SE  
na jarmark.blesk.cz

•  možnost pronájmu na 2 dny, víkend nebo po celou dobu Jarmarku

•  k dispozici prodejní pult za výjimečnou cenu v centru Prahy 

•  doprovodný program vánoční vesničky pro děti i dospělé

Bonus  
pro nejlepší  

prodejce 
prezentace 

v deníku blesk!29. 11. – 22. 12. 2019, denně 9–20 hod 
Obchodní dům KOTVA, 3. patro, Praha 1

BleskJarmark.indd   1 26/09/2019   14:56
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Jak funguje 
vesmírná turistika

Ve výšce patnáct kilometrů nad 
zemí se od nosného letounu 
White Knight Two odpojí mo-
dul, který pomocí raketového 
motoru zamíří k hranici kosmu. 
Plavidlo se dvěma piloty a šesti 
cestujícími vystoupá do výšky 
105 kilometrů. Je to o pět 
kilometrů více než takzvaná 
Kármánova hranice, která 
se považuje za předěl mezi 
zemskou atmosférou a kosmic-
kým prostorem. Testovací loď 
zatím dosáhla výšky téměř sta 
kilometrů. Nosič i kosmické 
plavidlo se pak samostatně vrá-
tí na původní místo startu. 
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Daniel NOVÁK

Za příklad nevydařené in-
vestice lze považovat rozpad 
start-upu CECG, který vyvíjel 
nové programové vybavení 
pro elektronickou zdravotní 
knížku Zdravel, následnici 
projektu IZIP. Bývalí partneři 
ze skupiny Nordic Investors 
a technologické společnosti 
Mediware se vzájemně viní 
z krachu programátorské 
firmy a ztráty desítek milionů 
korun. Konflikt už řeší soudy. 

Projekt elektronických 
zdravotních knížek IZIP, 
předchůdce nynějšího Zdra-
velu, začal v běžném provozu 
fungovat od roku 2004. 
Cílem bylo usnadnit komuni-
kaci pacienta s lékařem. Vše-
obecná zdravotní pojišťovna 
společnosti IZIP za dvanáct 
let vyplatila za služby dvě mi-
liardy korun. V roce 2012 po-
jišťovna smlouvu na provoz 
zdravotních knížek vypově-
děla. Okolnosti provozu IZIP 
následně začala vyšetřovat 
policie.

Hledá se viník

Společnost IZIP v roce 2016 
koupila skupina Nordic 
Investors. Firma CECG 
měla za úkol vytvořit nový 
software pro nástupce IZIP 
pojmenovaného Zdravel. 

Tvůrce softwaru  
pro zdravotní 
e-knížku zkrachoval

Právě užívání softwaru se 
stalo předmětem sváru býva-
lých partnerů. „Historicky byl 
držitelem majetkových práv 
Mediware a CECG. Aktuální 
uživatel, Institut pro podporu 
elektronizace zdravotnictví 
ze skupiny Nordic Investors, 
však za užívání softwaru 
těmto vlastníkům neplatí, 
což přispělo k úpadku CECG 
a bude předmětem soudních 
žalob,“ doplnil Potůček. 

Prodej pohledávek 

Největším věřitelem CECG je 
slovenský obchodník s po-
hledávkami Hypo Collector. 
Od Nordic Investors získal 
pohledávky za téměř 54 mi- 
lionů korun. „Vyvedli jsme 
je mimo Nordic Investors, 
protože by manažersky 
zatěžovaly skupinu,“ dodal 
Voska. Výnos z prodaných 
pohledávek nekomentoval. 

Prodej pohledávek a licen-
cí nevylučuje ani druhá stra-
na. Mediware a Jiří Potůček 
do insolvenčního řízení při-
hlásili pohledávky v součtu 
za deset milionů korun.

Nový systém sice spatřil 
světlo světa, ale dobře to 
neskončilo.  

CECG je teď na začátku 
insolvenčního řízení a podle 
reorganizačního plánu má 
závazky za 61 milionů korun. 
Ve firmě do konce loňského 
roku ovládla 66 procent 
skupina Nordic Investors. 
Zbývající menšinový podíl 
měl představitel Mediware 
Michal Potůček. 

„Celkově nebyla CECG 
vydařená investice. E-health, 
část společnosti Nordic Inves-
tors, ale funguje normálně 
dál,“ uvedl David Voska, 
do letošního ledna člen 
představenstva CECG a ře-
ditel vnějších vztahů Nordic 
Investors. Start-up proto sku-
pina koncem loňského roku 
vyčlenila ze svých struktur.

 
Sporné programy

Jediným cenným majetkem 
společnosti CECG je vyvinutý 
zdravotnický software. Tím 
v současnosti disponuje In-
stitut pro podporu elektroni-
zace zdravotnictví, nezisková 
organizace založená zdravot-
nickou částí Nordic Investors, 
která provozuje informační 
systém Zdravel. Podle návrhu 
reorganizačního plánu před-
loženého CECG by zmíněný 
institut měl zájem nabídnout 
za program nejvíce peněz. 

61
milionů korun 
činí závazky 
rozpadlého  

start-upu CECG.

NÁSLEDNICTVÍ. Projekt 
elektronických zdravotních 
knížek IZIP, předchůdce 
nynějšího Zdravelu, byl spuštěn 
už v roce 2004. Měl usnadnit 
komunikaci pacienta s lékařem.
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Záměr kalifornské spo-
lečnosti Virgin Galactic 
dopravovat na samou 

hranici vesmíru platící ces-
tující se postupně naplňuje. 
K prvním pasažérům firmy 
britského miliardáře Richar-
da Bransona patří i Češi. 

Podnik zatím prodal šest 
stovek letenek, z toho sedm 
vlastní lidé s českým nebo 
slovenským pasem. Hanuš 
Němeček, ředitel společnosti 
Typ Agency, která Virgin 
Galactic v Česku a na Sloven-
sku zastupuje, však nechtěl 
prozradit jejich jména. 
Upřesnil jen, že patří mezi 
přední české a slovenské 
byznysmeny.

Letenka, která původně 
stála 200 tisíc dolarů, je 
teď ještě o pětinu dražší. 
Budoucím astronautem, jak 
firma klienta označuje, se tak 
člověk může stát za 5,6 mi- 
lionu korun. Za to by šlo 
pořídit například byt v Praze 
nebo levnější model Ferrari. 
Ke vstupu do elitního klubu 
však nestačí pouhé peníze. 
Virgin Galactic si vyhrazuje 
právo posoudit, zda uchazeč 
o let splňuje její představy.

Dosavadní majitelé letenek 
mohou navíc jen doufat, že 
se exotického zážitku dočkají. 
Virgin Galactic původně plá-
novala první komerční lety 
na rok 2009. Během vývoje 
dvou generací letounů Spa-
ceShipOne a SpaceShipTwo 

Do kosmu 
s Bransonem  
se chystají i Češi

NOSIČ. Letadlo White Knight Two vynese modul s cestujícími 
do patnácti kilometrů. Tam se zažehne raketový pohon. 
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však nastala řada potíží. 
Nejvážnější byla havárie při 
testovacím letu v roce 2014, 
která skončila smrtí jednoho 
a vážným zraněním druhé-
ho pilota. Po incidentu byl 
prodej letenek zastaven. Ně-
meček nyní předpokládá, že 
další vlna prodejů by mohla 
začít v příštím roce.

Společnost v srpnu před-
stavila v Novém Mexiku svůj 
odbavovací terminál Space-
port America od světozná-
mého architekta Normana 
Fostera.  více E15.cz

Michal ŠENK

https://www.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/s-bransonem-do-kosmu-se-chysta-i-sedmicka-cechu-a-slovaku-stoji-je-to-miliony-cil-je-nejisty-1363300
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MÁ DÍVENKA JAK RŮŽE JEST

Z alba Koncert pro Tebe / Just for You

(1983)
A legendární skotský básník Robert Burns 

ještě jednou, tentokrát zhudebněný sklada-

telem Zdeňkem Fibichem. Album Koncert 

pro Tebe, pro export nazvané Just for You, je 

zpěvákovou poctou světu operety. Kromě 

hudební maličkosti Má dívenka jak růže jest

si tu Gott troufl na melodie Schubertovy,

Lehárovy či Johanna Strausse mladšího.

VÁZATSE,STOUPAT

Z alba Můj strážný anděl (2004)

Na desku, kde zazněla i známá vzdoropí-

seňUžpohřbili mě stokrát, přispěl kromě

Michala Horáčka a Lou Fanánka Hagena

také  Oskar Petr, který je autorem balady

Vázat se, stoupat. Kdyby ji nazpíval David

Koller se skupinou Lucie, stala by se možná

podobným hitem jako Chci zas v tobě spát. 

Karel Gott si v mžiku osvojil Oskarovu

ležérnost a plutí na vlnách volných asocia-

cí. Po kýčařích typu Karla Šípa je to pří-

jemná změna.

TAKÚSEM JÁ FRAJÁRENKU

DOSTAL
Z alba Lidovky mého srdce (2010)

Jednou to přijít muselo – a ta chvíle nastala

před devíti lety. Zpěvák populárních písní,

swingovek a árií si konečně posvítil na mo-

ravské lidové. S cimbálovou muzikou Ladi-

slava Pavliše nahrál osmnáct lidovek jeho

srdce, třeba Lásko, bože, lásko, Teče voda,

tečeneboČí že sú to koně ve dvoře. Nejhezčí

je ale ta skoro nejkratší: o dívce, která má

černé oči a bílá líčka. „Tak, jak by jú vymalo-

val císar.“

ZPÍVÁM JEDNU PÍSEŇ DÁL A DÁL

Z alba Sentiment (2011)

Na cédéčku, jež vzniklo jako dárek Českého 

rozhlasu ke zpěvákovým sedmdesátinám, 

nacházíme vedle jazzových evergreenů i nej-

známější skladbu oklahomského vousáče 

Leona Russella. A Song for You se pohybuje 

na hranici country-rockového vypravěčství 

a soulového mrouskání Raye Charlese. Gott 

se s touto pro něj ne úplně běžnou polohou 

popasoval na jedničku. Škoda že obklopena 

tolika provařenými melodiemi tahle jemná 

věc na albu Sentiment zaniká.

KDYŽ PLÁČEŠ, KDYŽ SE SMĚJEŠ 

(REMIX)
Z alba Řekni, kde ty kytky jsou (2017)

U příležitosti 90. narozenin textařky Jiřiny 

Fikejzové připravil její syn, skladatel a mul-

tiinstrumentalista Daniel Fikejz netradiční 

kompilaci, pro niž zremixoval některé z jejích 

nejpovedenějších kusů. Došlo i na baladu 

Itala Bobbyho Sola Když pláčeš, když se smě-

ješ, nazpívanou Karlem Gottem v roce 1965. 

Dan Fikejz dodal původní nahrávce barovou 

atmosféru, takže máme pocit, jako bychom 

Mistra poslouchali v night clubu na předměs-

tí – a ne v Las Vegas ani ve Sportovní hale.

16Z alba Z alKoncert pro Tebe / Just for You
ro Tebe / Just for Y

(1983) (198
A legendární skotský básník Robert Burn
A legendární skotský básník Robert 

ještě jednou, tentokrát zhudebněnýsklad
ještějednou,tentokrátz

telem Zdeňkem Fibichem. Album
telem Zdeňkem FibichKoncer

pro Tebe pro, pro export nazvané
, pro export nazvanéJust for You  Just for Y

zpěvákovoupoctousvětu operety. Kromě
zpěvákovou poctou světu operety. Krom

hudební maličkosti
hudební maličkosti Má dívenka jak růžej

Má dívenka jak růže j

si tu Gott troufl na melodie Schubertovy,
si tu Gott troufl na melodie Schubertovy,

Lehárovy či Johanna Strausse mladšího.
Lehárovy či Johanna Strausse mladšího.

17VÁZAT SE, STOUPAT
ÁZAT SE, S

Z alba alba Můj strážný anděl Můj str(2004) 2004)

Na desku, kde zazněla i známá vzdoropí-
a desku, kde zazněla i známá vzdoropí

seň ň Užpohřbili mě stokrát
Užpohřbili mě stokrát, přispěl kromě , přispěl krom

Michala Horáčka a Lou Fanánka Hagena
Michala Horáčka a Lou Fanánka Hagen

také  Oskar Petr, který je autorem balady
také  Oskar Petr, který je autorem bala

Vázat se, stoupat Vázat se, stoupat. Kdyby ji nazpíval David
. Kdyby ji nazpíval D

KllkiLitlbžá
KllkiLitlb19ZPÍVÁM JEDNU PÍSEŇ DÁL A DÁL

ZPÍVÁM JEDNU PÍSEŇ DÁL A DÁL

Z alba alba Sentiment Sentime (2011) 011) t

Nacédéčku,ježvzniklojakodárekČeského
cédéčku, jež vzniklo jako dárek Českého 
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MÁ DÍVENKA JAK RŮŽE JEST
Z alba Koncert pro Tebe / Just for You
(1983)
A legendární skotský básník Robert Burns 
ještě jednou, tentokrát zhudebněný sklada-
telem Zdeňkem Fibichem. Album Koncert 
pro Tebe, pro export nazvané Just for You, je 
zpěvákovou poctou světu operety. Kromě 
hudební maličkosti Má dívenka jak růže jest
si tu Gott troufl na melodie Schubertovy,
Lehárovy či Johanna Strausse mladšího.

VÁZAT SE, STOUPAT
Z alba Můj strážný anděl (2004)
Na desku, kde zazněla i známá vzdoropí-
seň Už pohřbili mě stokrát, přispěl kromě
Michala Horáčka a Lou Fanánka Hagena
také  Oskar Petr, který je autorem balady
Vázat se, stoupat. Kdyby ji nazpíval David
Koller se skupinou Lucie, stala by se možná
podobným hitem jako Chci zas v tobě spát. 
Karel Gott si v mžiku osvojil Oskarovu
ležérnost a plutí na vlnách volných asocia-
cí. Po kýčařích typu Karla Šípa je to pří-
jemná změna.

TAKÚ SEM JÁ FRAJÁRENKU
DOSTAL
Z alba Lidovky mého srdce (2010)
Jednou to přijít muselo – a ta chvíle nastala
před devíti lety. Zpěvák populárních písní,
swingovek a árií si konečně posvítil na mo-
ravské lidové. S cimbálovou muzikou Ladi-
slava Pavliše nahrál osmnáct lidovek jeho
srdce, třeba Lásko, bože, lásko, Teče voda,
teče nebo Čí že sú to koně ve dvoře. Nejhezčí
je ale ta skoro nejkratší: o dívce, která má
černé oči a bílá líčka. „Tak, jak by jú vymalo-
val císar.“

ZPÍVÁM JEDNU PÍSEŇ DÁL A DÁL
Z alba Sentiment (2011)
Na cédéčku, jež vzniklo jako dárek Českého 
rozhlasu ke zpěvákovým sedmdesátinám, 
nacházíme vedle jazzových evergreenů i nej-
známější skladbu oklahomského vousáče 
Leona Russella. A Song for You se pohybuje 
na hranici country-rockového vypravěčství 
a soulového mrouskání Raye Charlese. Gott 
se s touto pro něj ne úplně běžnou polohou 
popasoval na jedničku. Škoda že obklopena 
tolika provařenými melodiemi tahle jemná 
věc na albu Sentiment zaniká.

KDYŽ PLÁČEŠ, KDYŽ SE SMĚJEŠ 
(REMIX)
Z alba Řekni, kde ty kytky jsou (2017)
U příležitosti 90. narozenin textařky Jiřiny 
Fikejzové připravil její syn, skladatel a mul-
tiinstrumentalista Daniel Fikejz netradiční 
kompilaci, pro niž zremixoval některé z jejích 
nejpovedenějších kusů. Došlo i na baladu 
Itala Bobbyho Sola Když pláčeš, když se smě-
ješ, nazpívanou Karlem Gottem v roce 1965. 
Dan Fikejz dodal původní nahrávce barovou 
atmosféru, takže máme pocit, jako bychom 
Mistra poslouchali v night clubu na předměs-
tí – a ne v Las Vegas ani ve Sportovní hale.
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AXA se možná stáhne 
ze střední Evropy

Finanční skupina AXA 
zvažuje prodej svých aktivit 
ve střední Evropě – v Pol-
sku, na Slovensku a v Česku. 
Uvádějí to tři zdroje agen-
tury Reuters. Podle jejich 
informací společnost chystá 
restrukturalizaci. Hodnota 
případného obchodu by se 
mohla vyšplhat na 400 až 
800 milionů eur.

Globální ekonomika 
letos poroste slabě

Růst světové ekonomiky 
v letošním roce zpomalí 
na tři procenta, což bude 
nejslabší tempo od globální 

finanční krize. Ve svém pod-
zimním výhledu to uvedl 
Mezinárodní měnový fond.

The Guardian: 
Británie a EU se shodly 
na brexitové smlouvě

Vyjednávací týmy Evropské 
unie a Británie se shodly 
na návrhu brexitové doho-
dy, tvrdí list The Guardian 
s odvoláním na své zdroje. 
Podle informací agentu-
ry Reuters je však zatím 
předčasné tvrdit, že dohoda 
je definitivně hotová. Unijní 
vyjednavač Michel Barnier 
řekl, že návrh by měl být 
dojednán do dnešního rána, 
pokud jej má schválit su-
mmit EU začínající zítra. /čtk/
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Eurohold krouží kolem 
rumunského byznysu ČEZ
Jaroslav BUKOVSKÝ

Bulharský i rumunský byznys 
domácí energetické skupi-
ny ČEZ může koupit jedna 
firma, a totiž pojišťovací 
a investiční skupina Euro-
hold. Ta už si s českou firmou 
plácla letos v červnu ohledně 
podnikání v Bulharsku, nově 
projevila zájem i o aktivity 
ČEZ v sousedním Rumunsku. 
Deníku E15 to potvrdil český 
mediální zástupce Eurohol-
du. Rumunský byznys domá-
cí energetiky je přitom podle 
odborníků násobně větší než 
bulharský.

„Předseda dozorčí rady 
Euroholdu Assen Christov 
devátého října v Sofii uvedl, 
že společnost má zájem 
o akvizici aktiv Skupiny ČEZ 
v Rumunsku,“ uvádí Kris-
týna Pavlačková z agentury 
Bison & Rose, která Eurohold 
v Česku zastupuje. Podle 
ní je už uzavřená transakce 
v Bulharsku jedním z mnoha 
obchodů v regionu, na kte-
rých Eurohold v současnosti 
pracuje. Udělat obchod v Ru-

munsku ale může být pro 
skupinu obtížnější, ve frontě 
na Bukurešť totiž stojí zhruba 
dvě desítky zájemců.

„Pokud by Eurohold na-
konec skutečně získal aktiva 
ČEZ v Bulharsku, může to 

být v jeho zájmu o rumunský 
balík aktiv spíše nevýhoda,“ 
říká analytik Komerční banky 
Miroslav Frayer s tím, že 
tamní antimonopolní úřad, 
či dokonce Evropská komise 
by mohly negativně reflek-

tovat úroveň angažovanosti 
Euroholdu v energetickém 
byznysu.

Zatímco za bulharská 
aktiva hodlá Eurohold 
zaplatit přes osm miliard 
korun, cenovka v sousední 

zemi bude podstatně vyšší. 
„Potenciální prodejní cena 
může být rozmezí 21 až 
27 miliard korun, měla by 
tak výrazně převyšovat cenu 
za bulharská aktiva,“ uvádí 
analytik Fio banky Jan Raška. 
ČEZ uvažoval o prodeji části 
svého větrného parku v Ru-
munsku už před několika 
lety, z transakce ale tehdy 
sešlo.

„I přesto že situace v Ru-
munsku nebývala nikdy tak 
vyhrocená jako v Bulharsku, 
tak i v této zemi ČEZ postup-
ně čelil méně příznivému 
regulatornímu prostředí,“ 
dodává Raška. Už dříve ČEZ 
opustil trh v Bulharsku, jeho 
záměrem je rovněž stáh-
nout se z Polska a Turecka 
a soustředit se primárně 
na investice v domácím 
Česku. Klíčový majetek ČEZ 
v Rumunsku představuje dis-
tribuční společnost, větrné 
parky o výkonu 600 mega-
wattů a rovněž firma TMK 
Hydroenergy Power, která 
provozuje čtyři menší vodní 
elektrárny. Celkem je na pro-
dej sedm firem.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 15. 10. 2019 Akcie na pražské burze 15. 10. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 115,00   0,88 % 

CETV 105,60   -1,31 % 

ČEZ 513,00   -0,29 % 

Erste Bank 768,00   -1,16 % 

Kofola 286,00   -0,35 % 

KB 745,00   1,09 % 

Moneta 74,90   0,54 % 

O2 CR 215,50   -0,23 % 

Pegas 706,00   0,86 % 

Philip Mor. ČR 13 420,00   -0,15 % 

TMR 995,00 0,00 %

VIG 604,00   0,67 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

353 730

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,848

Čína 1 3,313

Dánsko 1 3,456

EMU 1 25,820

Chorvatsko 1 3,473

Japonsko 100 21,657

Kanada 1 17,731

Maďarsko 100 7,768

Norsko 1 2,565

Polsko 1 6,011

Rusko 100 36,395

Švédsko 1 2,386

Švýcarsko 1 23,522

Turecko 1 3,994

USA 1 23,458

Velká Británie 1 29,660

CENNÉ 
RUMUNSKO. 
Rumunský byznys 
společnosti 
ČEZ by mohl 
mít hodnotu až 
27 miliard korun. 
Na snímku sídlo 
firmy v Bukurešti.
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Turecká armáda pokra-
čuje v ostřelování pozic 
syrských Kurdů v se-

verovýchodní Sýrii, kde před 
týdnem zahájila ofenzivu s cí-
lem dostat z oblasti kurdské 
milice, které považuje za tero-
risty. Invaze už podle kurdské 
autonomní správy přinutila 
více než 275 tisíc lidí opustit 
své domovy. Arabsko-kurd-
ská koalice SDF oznámila, že 
v pondělí v bojích s Tureckem 
přišla o 23 vojáků. Kolik jich 
zemřelo od začátku ofenzivy, 
podle agentury Reuters není 
jasné.

Turecký prezident Recep 
Tayyip Erdogan mezitím 
v listě The Wall Street Journal 
zdůraznil, že jeho země bo-
jovníkům teroristické organi-
zace Islámský stát (IS) zabrání 
v odchodu ze severovýchodní 

Sýrie. Vyzval také mezinárod-
ní společenství, aby podpo-
řilo jeho snahu zajistit návrat 
uprchlíků do Sýrie.

Turecká armáda podle 
zpravodaje agentury AP 
bombardovala zemědělskou 
oblast v okolí pohraničního 
města Rás al-Ajn a turecké 
letouny v regionu podle 
zpravodaje podnikly alespoň 
jeden nálet. Armáda uvedla, 
že město Rás al-Ajn před 
několika dny dobyla. Kurdské 
úřady v severní Sýrii oznámi-
ly, že byly zastaveny veškeré 
dodávky v oblastech kontro-
lovaných Kurdy, kde útočí Tu-
recko. Zastaveny byly mimo 
jiné operace mezinárodních 
humanitárních organizací.

V reakci na tureckou ofen-
zivu proti Kurdům pozasta-
vily dodávky zbraní Turecku 

další dvě evropské země: 
Británie a Itálie. Oznámili to 
ministři zahraničí zmíněných 
zemí. Embargo na export 
zbraní do Turecka už dříve 
ohlásily například Německo 
a Francie.

Podle mluvčího úřadu 
vysokého komisaře OSN pro 
lidská práva Ruperta Colvilla 
by Turecko mohlo mít 
podíl na válečných zloči-
nech na syrských Kurdech. 
Poukázal přitom na vraždy 
kurdských bojovníků a kurd-
ské političky Hevrin Chalafo-
vé, které údajně podle videí 
zveřejněných na sociálních 
sítích o víkendu spáchala Tu-
recku blízká syrská islamistic-
ká ozbrojená skupina Ahrár 
aš-Šarkíja.

Ruský zvláštní zmocněnec 
pro Sýrii Alexandr Lavrenťjev 

Turecko již týden drtí Kurdy.  
Rusko ofenzivu označilo za nepřípustnou
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označil tureckou ofenzivu 
v severovýchodní Sýrii za ne-
přípustnou a poznamenal, že 
Moskva operaci neschválila. 
Lavrenťjev také potvrdil, 
že Rusko zprostředkovalo 
dohodu mezi syrskou vládou 
a syrskými Kurdy, na jejímž 
základě kurdské milice 
předaly vládním vojskům 
kontrolu nad územím v regi-
onu. Vyjednávač upřesnil, že 
víkendové rozhovory mezi 
Kurdy a představiteli Damaš-
ku se mimo jiné uskutečnily 
na ruské letecké základně 
Hmímím. Jednotky syrských 
vládních vojsk se po dohodě 
se syrskými Kurdy začaly 
přesouvat k syrsko-turecké 
hranici s cílem turecký vpád 
odrazit. /čtk/ 
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VW odložil 
výstavbu 
v Turecku

• Automobilový koncern Volks-
wagen zatím odkládá konečné 
rozhodnutí o výstavbě továrny 
v Turecku. Důvodem je meziná-
rodní kritika vojenských operací, 
které Ankara provádí v Sýrii, 
a také obavy z případného 
dopadu na pověst firmy. 

• „Situaci pečlivě sledujeme 
a s obavami se díváme na sou-
časný vývoj,“ prohlásil mluvčí 
firmy.

• Na začátku měsíce VW oficiálně 
založil dceřinou společnost 
v Turecku, v západní provincii 
Manisa. Firma uvedla, že je v zá-
věrečné fázi jednání o výstavbě 
továrny, konečné rozhodnutí ale 
ještě nepadlo.
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Jedno  
vítězsví  
rozumu
Čekalo se to, ale i tak to stojí 
za pozornost. Rozhodnutím 
o protiústavnosti zdanění 
církevních náhrad fakticky 
končí tažení proti tomu, aby 
stát alespoň finančně odčinil 
jeden ze zločinů komunis-
mu. Je to také jeden z mála 
korektivů uplatněných na to, 
co vládní většina za asistence 
Hradu v poslední době zavádí 
a předvádí. A za povšimnutí 
stojí i samotná argumentace 
Ústavního soudu.

Zdůvodnění nebylo jen 
nějakým bezbarvým právně-
-technickým rozborem, ale 
ostrým odsouzením těch, 
kteří zdanění chtěli prosadit. 
Pro připomenutí – ve sně-
movně to byly ANO, ČSSD, 
KSČM a SPD, novelu pod-
poroval a ochotně podepsal 
i prezident Miloš Zeman. Jirsa 
mluvil o porušení principů 
demokratického právního 
státu, o zpochybnění vlastnic-
kého práva, úcty ke svobodě. 
A vše zarámoval připomenu-
tím zločinnosti komunistické-
ho režimu.

Ústavní soud také šikovně 
odmítl posuzovat novelu jako 
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Zapomenuté 
vzdělání
Hrozba stávkou ve školství 
trvá. Odbory se stále nedo-
hodly s ministrem školství 
Robertem Plagou na růstu 
platů pro příští rok, nepo-
mohla dokonce ani osobní 
asistence premiéra Andreje 
Babiše při jednání. Ministr 
plánuje přidat do základu 
všem učitelům stejných  
2700 korun, na odměnách by 
se mělo rozdělovat v průměru 
asi 900 korun. A odborářům 
se nelíbí, že na odměny ne-
musí dosáhnout každý. Takže 
chtějí, aby celý desetiprocent-

ní slíbený růst šel do tarifů. 
Babiš slibuje, že do dal-
ších jednání se vloží ještě 
vehementněji, neboť vidina 
stávky, byť jen jednodenní, se 
mu zjevně zajídá. 

Rozhodnutí musí padnout 
do konce října a otázka, v čí 
prospěch bude hrát časová 
tíseň, je otevřená. Tristní 
na celé záležitosti je, že ani 
jedné ze zúčastněných stran 
při tomto sporu nejde o kva-
litu výuky. Ne že by si snad 
kantoři nezasloužili slušné 
platy. To si bezesporu zaslou-
ží. Ale jakkoli vysoká odměna 
sama o sobě úroveň vzdělání, 
které poskytuje stát, nijak 
výrazně k lepšímu nepostrčí.

Tvář dne

Dodatečné snížení  
finanční náhrady  
za křivdy způsobené  
zločinným komunistickým 
režimem míří proti  
demokratickým principům 
právního státu, řekl  
soudce Ústavního soudu 
Jaromír Jirsa. 
str. 2

Komentář Glosa Jany HAVLIGEROVÉ

se na boji s církvemi přiživo-
vali komunisté.

Pro zdanění církevních 
náhrad se opakovaně vyslovil 
i Andrej Babiš, i když ve svých 
kalkulacích zjevně počítal 
i s tím, že jej nakonec Ústavní 
soud smete ze stolu. Neboli že 
koaliční vlk se nažere (komu-
nisté tím podmiňovali pod-
poru vlády), ale koza (tedy 
ústavní pořádek a přízeň části 
voličů) zůstane celá. Manévr 
pragmatický i cynický – jak 
kdo chce.

Odpůrci zdanění církevních 
náhrad nyní vyzdvihují roli 
Senátu a Ústavního soudu. 
Tady je ale třeba jisté zdržen-
livosti. Nezapomeňme, že 
horní komora za jiné politické 
konstelace církevní restituce 
zamítla a sněmovna ji musela 
přehlasovat. A také Ústavní 
soud by klidně mohl jindy 
rozhodnout jinak.

Nyní ale zůstává faktem, že 
ve správnou chvíli a na správ-
ném místě učinili brněnští 
soudci přítrž bezbřehé 
libovůli kvazivládní většiny. 
I jedno malé vítězství rozumu 
je pořád vítězstvím rozumu.

 
Petr 
PEŠEK
analytik  
deníku E15

daňovou úpravu. Konstatoval, 
že hlavním záměrem bylo ose-
kat církvím část náhrad, tedy 
zmenšit objem nápravy křivd. 
Ústavní soud bývá často viněn 
ze vstupování na minové pole 
politiky – a nejinak tomu nej-
spíš bude i u tohoto verdiktu. 
Redukce problému na pouhý 
daňový spor by mu v těchto 
půtkách určitě nepomohla.

Tažení proti církevním re-
stitucím a náhradám je staré 
prakticky stejně jako samotný 
úmysl jednu z kapitol komuni-
stického bezpráví odčinit. 
A když se nepodařilo shodit 
to ze stolu celé, tak se objevil 
rádoby přijatelnější nápad 
zdanit finanční náhrady. Zača-
lo to neúspěšnými ústavními 
stížnostmi někdejších Věcí ve-
řejných, různě se ozývali i so-
ciální demokraté (tři senátoři 
ČSSD ovšem také podpořili 
nynější stížnost). Opakovaně 

Pravděpodobnost, že vás v den vašich 65. narozenin  
zasáhne asteroid, je 750 milionů ku jedné. Navrhoval  

bych uvážit i alternativní penzijní plán.

Zdůvodnění 
nálezu bylo ostrým 
odsouzením těch, 
kteří zdanění chtěli 
prosadit.



Gregor Martin PAPUCSEK 

Budapešť z hlediska vládní 
strany Fidesz po devíti letech 
padla. To je nejdůležitěj-
ším výsledkem nedělních 
komunálních voleb v Maďar-
sku. Celkově v nich opozice 
přinejmenším nahlodala 
dosud téměř jednolitou moc 
vládních stran, která sahá 
od parlamentu až k samo-
správám a postům primátorů 
a starostů měst. Opozice tedy 
oslavuje, ovšem vláda připo-
míná, že nejsilnější stranou 
v Maďarsku je nadále Fidesz, 
strana Viktora Orbána ostat-
ně dostala celkově nejvyšší 
počet hlasů.

Opoziční činitelé či analy-
tici teď rádi používají výraz 
zemětřesení. No, rozhodně 
můžeme konstatovat, že 
nový budapešťský primátor 
Gergely Karácsony, jinak 
44letý politolog, bude v nad-
cházejícím období symboli-
zovat pro levicové a liberální 
síly alespoň teoretickou 
možnost návratu do špičkové 
politiky. 

Opoziční výjimky
Od roku 2010, kdy se Fidesz 
dostal spolu s křesťanskými 
demokraty k moci, opozice 
jen slábla, rozpadala se, 
odhadovala svoje možnosti 
a hledala se – a příliš toho 
tedy nenacházela. Vládní gar-
nitura zatím výrazně zvítězila 
v trojích parlamentních vol-
bách, má dokonce dvoutřeti-
novou většinu v parlamentu, 
ovládla župy a většinu měst 
i obcí. Opoziční primátor 
– například v Segedíně – to 
byla spíš výjimka. 

Tento monolit byl tedy 
nyní narušen i díky společné-
mu postupu levicových a li-
berálních stran. Samozřejmě 
už to v takových momentech 
bývá tak, že opozice podob-
ný vývoj přeceňuje, zatímco 
vládní strana zase bagateli-
zuje. I premiér Orbán, vládní 
politici, analytici či veřejno-
právní média na prvním mís-
tě konstatují, že Budapešť je 
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Budapešťská  
facka Orbánovi

sice ztracena, ale na venkově 
nadále vládne Fidesz.

Faktem je, že hlavní město 
znamená z hlediska výsledků 
bombu, protože i většinu 
městských obvodů získala 
opozice. Z toho vyplývá, že 
také budapešťské zastupi-
telstvo převezme opozice, 
padly i dosavadní obvodní 
bašty Fideszu, takže obyva-
telé metropole zkrátka ne-
podlehli vládní propagandě. 
První hodnocení od opozič-
ních politologů právě v této 
souvislosti konstatují, že 
jde také o fiasko fideszovské 

a vládní propagandistické 
mašinerie, která se s výraz-
nou a nepokrytou podporou 
veřejnoprávních médií ještě 
v den voleb v neděli ráno 
snažila opozičního kandidáta 
diskreditovat. V Maďarsku 
totiž neexistuje volební mo-
ratorium. 

Sex v Győru
Kampaň byla skutečně neví-
daná, surová, plná tajných 
nahrávek. Zvlášť jedna z nich 
– zdá se – skutečně zabrala. 
A tento styl kampaně se 
nakonec obrátil proti vládní 
straně. Ani sympatizanti Fi-
deszu nemohli přehlédnout 
győrskou sexuální aféru. 
Místního primátora a velkého 
potentáta Fideszu natočili 
na jachtě na Jadranu ve spo-
lečnosti prostitutek a ko-
kainu, což poskytlo opozici 
v celé zemi vydatnou munici 
proti vládním kandidátům. 
Je ovšem ironií osudu, že 

Duel

Bílý dům 
hýbe trhy
A je to tady zase. Pokračuje 
nekonečný seriál s názvem 
obchodní válka. Díl 38., scé-
nář zůstává stejný, autorům 
dochází fantazie. Trhy proží-
vají děj pořád dokola. V jed-
nom díle seriálu obchodní 
válka končí a trhy se radují, 
v dalším díle je všechno opač-
ně a dohoda, která by tuto 
rozepři ukončila, se odsouvá 
do nedohledna. Je zajímavé, 
jak jsou nastaveny obchod-
ní automaty a algoritmy 
na amerických trzích. Napří-
klad z úterní obchodní seance 
je patrné, že automaty pře-
hlížejí šéfa americké centrální 
banky (Fed) a jeho možné 
náznaky o podpoře trhu. Na-
opak zprávy o tom, že dohoda 
s Čínou se zřejmě nezdaří, 
je algoritmy vyhodnocována 
velmi negativně. Prezidentu 
Trumpovi radí mnoho lidí. 
Jeho volební experti mu 
říkají, aby případnou dohodu 

s Čínou načasoval na příští 
rok. Ideálně na březen, aby 
se při prezidentských volbách 
v listopadu mohl vychválit 
do nebes. Obecně se totiž 
čeká, že jakmile si prezidenti 
USA a Číny padnou do ná-
ruče, trhy zareagují silně 
pozitivně. A co na to Fed? 
Snižuje sazby, protože se bojí 
negativních dopadů obchod-
ní války. Do konce roku 
zřejmě sazby ještě sníží. Ale 
po uzavření dohody nebude 
ke snižování sazeb důvod. 
Spíše porostou nebo zůstanou 
na stejné úrovni. Investoři by 
se měli zaměřit na výsledko-
vou sezonu v USA. Bude již 
třetí v řadě, kdy se očekává 
pokles zisků. Podle odhadů 
bude zaznamenán jejich me-
ziroční pokles o 4,1 procenta. 
Z hlediska technické analýzy 
musíme doufat, že ame-
rické akciové indexy udrží 
200denní klouzavý průměr, 
k němuž se v posledních 
dnech přiblížily.

Autor je equity traderem 
společnosti BHS

Jak to vidí Jan NĚMEČEK

Pište nám

Jsem zcela připraven 
hbitě zničit tureckou 
ekonomiku, pokud 
budou turečtí lídři 
pokračovat v této 
nebezpečné a ničivé 
cestě.

Oznámení prezidenta 
o uvalení sankcí 
proti Turecku 
absolutně nestačí 
k tomu, abychom 
odvrátili humanitární 
katastrofu.

 
 
 
Donald  
TRUMP
prezident USA

 
Nancy  
PELOSIOVÁ
šéfka demokratů  
ve Sněmovně  
reprezentantů

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 

Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cncenter.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na Twitteru (@E15news).

inkriminovaný primátor svůj 
post nakonec obhájil, i když 
ho nakonec strana zřejmě 
donutí odstoupit – před vol-
bami odejít nemohl, protože 
by primátorské křeslo získala 
jediná opoziční kandidátka.

Opoziční kandidáti získali 
i několik dalších velkých 
měst, z 23 velkoměst celkem 
deset, což je proti minulým 
výsledkům docela skok. Ale 
zopakujme, že do celkových 
výsledků je potřeba počítat 
obecní, městské i župní 
samosprávy, kde v převážné 
většině vyhrál Fidesz – na-

příklad ve všech 19 župních 
zastupitelstvech bude mít 
většinu.

Viditelné trhliny
Na venkově tedy zabraly 
finanční dary důchodcům 
stejně dobře jako různé vlád-
ní sociální programy. Summa 
summarum: na venkově je 
Fidesz pořád zatraceně silný, 
místy ještě silnější. Ve měs-
tech však vůčihledně slábne 
a v Budapešti, což je vlastně 
pětina celé země, se stal 
menšinou. 

Téměř totální převaha  
Fideszu dostala viditelné trh-
liny, ale zatím je předčasné 
z toho vyvozovat dalekosáhlé 
závěry pro parlamentní volby 
– ty budou až za tři roky. 
Soutěž v komunikaci bude 
nepochybně intenzivní. 

Autor je spolupracovníkem 
redakce

Kampaň byla skutečně nevídaná, surová, plná 
tajných nahrávek. Nejméně jedna z nich, jak se 
zdá, zabrala. Styl kampaně se nakonec obrátil 
proti vládní straně.
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Stručný průvodce investováním

Specifika 
dluhopisů 
v Česku
O dluhopisech se traduje, že 
jsou bezpečnější než akcie. 
Pravda je ale jen to, že dlu-
hopisy jsou bezpečnější než 
akcie téže firmy. Investice 
do dluhopisů firmy Zoot, kte-
rá málem zbankrotovala, jistě 
nebyly bezpečnější než akcie 

ČEZ. Přitom z některých 
internetových reklam na dlu-
hopisy vstávají vlasy hrůzou 
na hlavě: Technologická 
firma, výnos vysoký – tržby 
ovšem každý rok klesají, zisk 
také, loni ztráta. Žádné za-
jištění, žádné záruky, žádná 
ochrana investora. Vlastníci 
z Východu. Kdo na to naletí? 
Někdo asi ano – autor slyšel 
renomovaného poradce 
povzdechnout si, že český 
investor považuje libovolný 

dluhopis jen za převlečený 
spořicí účet v bance…

Panuje nešvar financovat 
začínající firmy nebo rizikové 
projekty vydáním dluhopisů. 
Když se to povede, je zisk in-
vestora omezen výší kuponu 
dluhopisu, což jsou jednot-
ky procent. Když ale firma 
zkrachuje, přichází investor 
o všechno. Riziko krachu 
se dá tolerovat u dluhopisů 
firem jako třeba O2, kde je 
mizivé. Ale investovat do dlu-

hopisů začínajících firem, 
kde je riziko krachu vysoké, 
je iracionální. A to i v případě 
zdánlivě vysokého výnosu 
– ani deset procent není ade-
kvátní kompenzací podstu-
povaného rizika. Investovat 
do mladých firem má smysl 
jen s podílem na zisku, napří-
klad prostřednictvím jejich 
akcií. Pořád sice můžete přijít 
o všechno, ale zrovna tak 
můžete vydělat i několikaná-
sobek. 

Trh se ale postupně kul-
tivuje. Rostoucí obliba dlu-
hopisových fondů znamená, 
že budou stále více fungovat 
jako filtr oddělující kvalitní 
dluhopisy od plev.

 

 
Lubor  
ŽALMAN 
partner společnosti  
EnCor Wealth  
Management

Petr GOLA

Pobírání starobního důchodu 
automaticky neosvobozuje 
od daňových povinností. 
I penzisté mohou platit daně, 
záleží na struktuře příjmů. Ty 
v případě starobního důcho-
du nemají žádná legislativní 
omezení. Lze mít libovolně 
vysoké příjmy ze zaměstnání, 
podnikání či pronájmu. Násle-
dující příklady přibližují, jak 
se liší zdanění u jednotlivých 
typů příjmů a jak je to s plat-
bou sociálního a zdravotního 
pojištění.

Zkrácený úvazek 
Penzista Marek pracuje na zkrá-
cený úvazek s hrubou mzdou 
20 tisíc korun. Jaké daně 
zaplatí ze své mzdy? Na soci-
álním pojištění je mu mzdovou 
účetní sraženo 1300 korun 
(20 tisíc korun x 6,5 procenta), 
na zdravotním pojištění potom 
900 korun (20 tisíc korun 
x 4,5 procenta), na dani z příjmu 
pak 1950 korun: (20 tisíc korun 
x 1,338 na stokoruny nahoru)  
x 15 procent – sleva na poplat-
níka v částce 2070 korun. Čistá 
mzda obdržená na účet činí 
tedy 15 850 korun (20 tisíc ko-
run – 1300 korun – 900 korun 
– 1950 korun). Panu Markovi je 
z hrubé mzdy sraženo zdravotní 
pojištění, i když je pro účely 
placení zdravotního pojištění 
státním pojištěncem. Povinné 
pojistné za pana Marka platí 
i zaměstnavatel.

Příjem z pronájmu

Paní Vendula je v předčasném 
důchodu a má roční příjem 
z pronájmu ponížený o souvi-
sející výdaje ve výši 120 tisíc 
korun. V předčasném důchodu 
je možné mít pouze příjmy 
nepodléhající platbě sociál-
ního pojištění, což je u příjmu 
z pronájmu splněno. Příjmové 
omezení platí pouze do dosa-
žení řádného důchodového 
věku. I pro příjmy z pronájmu 
uplatní paní Vendula v ročním 
daňovém přiznání slevu na po-
platníka ve výši 24 840 korun. 
Roční daň z příjmu fyzických 
osob bude tedy nulová, 
neboť vypočtená daň z příjmu 
18 tisíc korun (120 tisíc korun 
x 15 procent) je nižší než sleva 
na poplatníka. Příjem z pro-
nájmu dle paragrafu 9 zákona 
o dani z příjmu nepodléhá 
odvodům na sociální pojištění 
a zdravotní pojištění.

Příjmy z podnikání
Penzistka Jana po celý rok 2019 
vykonává vedlejší samostatnou 
výdělečnou činnost. Hrubý 
roční zisk za rok 2019 bude 
činit 200 tisíc korun. Při výkonu 
vedlejší samostatné výdělečné 
činnosti se sociální pojištění 
i zdravotní pojištění vypočítává 
ze skutečného vyměřovacího 
základu, tedy poloviny daňového 
základu. Na dani z příjmu fyzic-
kých osob zaplatí 5160 korun: 
(200 tisíc korun x 15 procent) 
– sleva na poplatníka 24 840 ko-
run. Roční sociální pojištění je 
29 200 korun (200 tisíc korun 
x 50 procent x 29,2 procenta). 
Zdravotní pojištění potom 
13 500 korun (200 tisíc korun  
x 50 procent x 13,5 procenta). 

Prodej nemovitosti
Penzista Filip v říjnu 2019 prodal 
byt, který v minulých letech 
pronajímal. Mezi pořízením 
a prodejem nemovitosti uply-
nulo 15 let, a proto je příjem 
z prodeje nemovitosti od daně 
z příjmu osvobozen. Časový test 
pro daňové osvobození u pro-
deje nemovitosti, u které není 
splněna podmínka bydliště, činí 
pět let. Kdyby nebyl dodržen 
časový test, potom by příjem 
z prodeje podléhal odvodům 
na dani z příjmu, přestože je 
pan Filip starobním důchodcem.

Penzista Jaroslav pracuje 
na dohodu o provedení práce 
s hrubou měsíční odměnou 
deset tisíc korun. Čistá odměna 
obdržená na účet činí deset tisíc 
korun. Když je hrubá měsíční 
odměna deset tisíc korun 
a méně, potom se z hrubé od-
měny neplatí sociální pojištění 
ani zdravotní pojištění. Pracující 
penzisté mají nárok na uplatně-
ní daňové slevy na poplatníka 
i při práci na dohodu o prove-
dení práce, proto bude i daň 
z příjmu fyzických osob nulová.

Dohoda o provedení 
práce



V Česku si spoří až 86 pro-
cent lidí ve věku 25–55 let. 
Vyplývá to z průzkumu  
Raiffeisenbank. Ke spoření 
Češi využívají primárně 
spořicí účet a penzijní připo-
jištění, nejčastějším důvo-
dem ke spoření je vytvoření 
finanční rezervy a spoření 
na důchod. 

„Těší nás, že Češi spoří 
pravidelně. Průměrně si 
odkládají 3600 korun mě-
síčně a za rok tak zvládnou 
našetřit 43 200 korun. V pří-
padě spoření platí, že čím 
vyšší vzdělání a příjem lidé 
mají, tím větší mají potřebu 
spořit,“ říká Petr Štětka, 
segmentový manažer  
Raiffeisenbank.

Pokud Češi spoří, vyu-
žívají především spořicí 
účet a penzijní připojištění, 
shodně 58 procent. Stavební 
spoření má 39 procent lidí 
a peníze do obálky si dává 
více než pětina dotazova-
ných. Častěji pak nespoří 
lidé s příjmem do 20 tisíc 
korun, mladí lidé a lidé 
s názorem, že spořit smysl 

Pro ukládání peněz Češi  
nejvíce využívají spořicí účty

Byli jste první bankou 
na trhu, která po mnoha 
letech nabídla klientům 
vyšší úročení vkladů. Co 
vás k tomu vedlo?
Raiffeisenbank nabíze-
la dlouhodobě zajímavé 
a na trhu nadstandardní 
úročení spořicích účtů. 
Několik let jsme drželi 

*  Publikované výsledky jsou součástí výzkumu realizovaného výzkumnou agenturou Ipsos pro společnost 
Raiffeisenbank. Průzkum byl proveden metodou on-line dotazování, celkem bylo dotázáno 802 respondentů  
ve věku 25–55 let s osobním příjmem nad 15 tisíc korun.

nemá, protože hodnota 
jejich úspor klesá.

Na co Češi spoří?
Za účelem vytvoření finanč-
ní rezervy spoří 75 procent 
Čechů. Na dovolenou pak 
34 procent respondentů, 
18 procent jen tak a 15 pro-

cent na své koníčky. Mladí 
lidé ve věku od 25 do 34 let 
šetří zejména na bydlení či 
svatbu. Naopak starší lidé 
nad 45 let šetří ve větší míře 
na důchod.

„Pro Čechy je důležité 
mít naspořené peníze ihned 
k dispozici, aby je mohli co 
nejdříve využít. U Raiffei-
senbank je spořicí účet pří-
mo propojen s tím běžným, 
takže má zákazník peníze 
v případě potřeby na svém 
účtu okamžitě,“ doplňuje 
Petr Štětka.

Spoření versus 
investování
Zajímavostí je, že spoří a zá-
roveň investuje 40 procent 
Čechů, mnohdy mezi tím 
však nevidí rozdíl. Konkrét-
ně totiž 30 procent uvádí, 
že spoří prostřednictvím 
investic, a to v rámci banky 
či mimo ni. Každý desátý 
Čech se zase domnívá, že 
pravidelné investování je 
zkrátka pravidelné ukládání 
peněz v kontextu šetření.  
 /lum/

Jakým způsobem Češi spoří*

Mám spořicí účet 

Mám penzijní připojištění 

Mám životní pojištění

Mám stavební spoření 

Nechávám si naspořené peníze na běžném účtu 

Odkládám si peníze do obálky/šuplíků a podobně 

Prostřednictvím investic v bance

Prostřednictvím investic mimo banku

Využívám úschovnu hotovosti

                                                            58 % 

                                                                  58 %

                                        40 %

                                       39 %

                                      37 %

                      22 %

                 17 %

            13 %

1 %

Z jakých důvodů Češi spoří

Abych měl/a finanční rezervu

Na důchod

Na dovolenou, cestování

Na bydlení

Pro děti/vnoučata, aby měly finanční rezervu

Bez důvodu – jednoduše jen tak

Pro děti/vnoučata – na jejich vzdělání a koníčky

Na auto

Na své koníčky

Na výdaje spojené se zdravím

Na svatbu 

Na své vzdělání 

Na své vlastní podnikání

                                                                        75 %
                                        43 %
                               34 %
                           30 %
                19 %
               18 %
              17 %
            15 %
            15 %
            15 %
  5 %
3 %
3 %

Raiffeisenbank nabízí od 1. ledna spořicí účet 
eKonto XL s úrokovou sazbou tři procenta. 
Jak je kampaň úspěšná a co bylo vlastně jejím 
cílem? Na to odpovídá segmentový manažer 
Raiffeisenbank Petr Štětka.

září jsme touto nabídkou 
oslovili přes 20 tisíc nových 
klientů.

Nabídka vyššího úročení 
je platná na půl roku. Co 
se děje nyní, neodcházejí 
vám klienti?
Odchodovost klientů pečlivě 
sledujeme, zůstávají s námi 
i po šesti měsících. Důležité 
pro ně je, že i po půl roce 
získávají velmi zajímavou 
sazbu jedno procento ročně. 
Dalším důvodem je příjem-
né a jednoduché ovládání 
účtu prostřednictvím mo-
bilního bankovnictví. Když 
jste spokojen, není důvod 
měnit. /lum/

Tučné XL

sazbu 0,75 procenta a i nyní 
nabízíme standardně jedno 
procento, což je velmi atrak-
tivní nabídka. Letos jsme 
přišli s kampaní tři procenta 
na spořicím účtu.

Vyplatilo se to?
Ano, mohu říct, že to 
byl dobrý tah. Ke konci Fo
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Průměrně si lidé 
odkládají 3600 korun 
měsíčně, a za rok tak 

zvládnou našetřit  
43 200 korun. 



Foto dne 

Vědci zjistili, že…

SVÁTEK SVĚTEL. 
Osvětlená loď 
nesená ulicemi města 
Luang Prabang ve 
středním Laosu míjí 
buddhistický chrám 
Haw Pha Bang. Ručně 
vyrobené plavidlo je 
součástí laoského 
svátku světel Lai 
Heua Fai.
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Marek SCHWARZMANN

Běžci, kteří chtějí ušetřit 
nějakou tu energii, a navíc 
zvýšit svou výkonnost, by 
si měli předtím, než vyrazí 
do terénu, spojit nohy gu-
mičkou. Tvrdí to výzkumník 
Elliot Hawkes ze Stanfordovy 
univerzity ve studii, kterou 
publikoval časopis Journal  
of Experimental Biology. 
Podle jeho zjištění může bě-
žec „se svázanýma nohama“ 
zvýšit svůj výkon průměrně  
o 6,4 procenta.

Běh je jedním z energeticky 
nejméně účinných pohybů, 
které lidské tělo vykonává – 
a právě proto je považován 
za jeden ze způsobů, jak 
snadno spalovat kalorie. 
Podle Hawkesových propočtů 
je z každých deseti spálených 
kalorií použita k udržení po-
hybu vpřed sotva jedna. Zby-
tek kalorií tělo spálí na udržo-
vání rovnováhy, překonávání 
odporu vzduchu či samotné 
zrychlení nohou. 

„Jsem inženýr a dlouho 
mi vrtalo hlavou, jak tento 
neefektivní systém vylepšit,“ 

uvedl na webu univerzity 
důvody svého zkoumání.

Stranou ponechal „odraz“ 
od země, kterému se už 
věnovali jiní zlepšovatelé, 

a netradičně se zaměřil 
na proces pohybu nohy 
vpřed. V rámci pokusů pak 
přišel s uchycením chirurgic-
ké gumy o zhruba čtvrtinové 
délce nohy běžce k jeho kot-
níkům. Gumu pak pompéz-
ně nazval exošlachou. Při 
testování s profesionálními 
i amatérskými běžci v kam-
pusu univerzity pak dospěl 
ke zmíněnému průměrnému 
zlepšení. 

„Průměrný člověk běží 
tempem zhruba devadesát 
kroků za minutu. Kdyby dělal 
kratší, ale rychlejší kroky, sní-

žilo by to energii potřebnou 
k odrazu, ale zase by si to 
vyžádalo vyšší energii na kmi-
tu nohou – a právě proto 
tak normálně neběháme,“ 
vysvětlil Hawkes a dodal, že 
právě exošlacha tento typ 
běhu „odemyká“ a běžecké 
tempo snadno posouvá ke stu 
krokům za minutu. Snižuje 
totiž energii vynaloženou 
na odraz a kmit. 

„Člověk se přitom cítí 
lehce, rychle a tělo si se ‚svá-
zanýma nohama‘ pocitově 
poradí překvapivě rychle,“ 
uzavírá výzkumník. 

… exošlacha zvyšuje účinnost běhu
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Průměrný člověk 
běží tempem 
zhruba devadesáti 
kroků za minutu. 
S exošlachou je to sto 
kroků.


